

ZMATH 2016b.00277

Castela, Corine; Elguero, Cecilia

Praxeology and institution, key concepts for the epistemological anthropology and the socioepistemology. (Praxéologie et institution, concepts clés pour l'anthropologie épistémologique et la socioépistémologie.)

Rech. Didact. Math. 33, No. 2, 123-162 (2013); erratum ibid. 33, No. 3, 347 (2013).

Résumé: Cette contribution se propose de montrer que certains outils de la TAD, praxéologie, fonctions de la technologique, déterminations institutionnelles, sont des concepts clés d'une anthropologie épistémologique intéressée par les processus sociaux de production, circulation et transposition de ressources cognitives. Ces mêmes concepts peuvent procurer à l'approche socioépistémologique des organisateurs méthodologiques et des grilles d'analyse pour étudier des objets cruciaux de ce cadre tels que les pratiques de référence et les pratiques sociales. Pour ce faire, nous revisitons avec ces outils une partie de la recherche consacrée, dans la perspective socioépistémologique, par l'une des auteures au monde de la couture sur mesure en Argentine.

Summary: This paper intends to show that some tools developed within the Anthropological Theory of Didactics (ATD) praxeologies, functions of the technological discourse, institutional determinations are key concepts of an epistemological anthropology interested by the production, circulation and transposition processes in the field of social cognition. The same concepts may be used in a socio-epistemological approach to organize additional research and analysis on crucial objects of this framework like practices of reference and social practices. In order to do so, we reformulate with the above mentioned ATD tools some elements of the socio-epistemological study of professional dressmaking that one of the authors carried out in Argentina.

Classification: D20 F40

Keywords: praxeology; institution; institutional determination; socioepistemology; mathematics in the workplace; fraction